
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 21107 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 21107, 21109, 21110,

21111 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της 23

Σεπτεµβρίου 2024., σελ. 21107 
2. Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης προς τον Υπουργό Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Tροφίµων µε θέµα: «Μετά την απαρά-
δεκτη απώλεια πόρων από την ΚΑΠ 2023-2027 για το 2023,
η πολύµηνη καθυστέρηση για τα προγράµµατα των Οργανώ-
σεων Ελαιουργικών Φορέων (ΟΕΦ) θέτει σε κίνδυνο και τους
πόρους για το 2024»., σελ. 21108 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 21108 - 21111

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 21107, 21009, 21110, 21111

Β. Επί της επίκαιρης ερώτησης:
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 21109, 21110
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 21108, 21110

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Γ’

Παρασκευή 20 Σεπτεµβρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 20 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 8.59’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-9-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Β’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
19 Σεπτεµβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας
Τροποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παρα-
χώρησης αναφορικά µε τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµέ-
νων Χώρων και Περιουσιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος
Θεσσαλονίκης» µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργα-
νισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.»».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχό�αστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Σεπτεµ-
βρίου 2024 το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1377/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία»
κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε
θέµα: «Κατασκευή νέου σχολικού συγκροτήµατος για πρότυπο
γυµνάσιο και λύκειο Λάρισας».

2. Η µε αριθµό 1382/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Διά βίου συµφωνητικά εχεµύθειας απαιτεί η 7η

Υγειονοµική Περιφέρεια (ΥΠΕ) οπισθοδροµώντας τη χώρα σε
σκοτεινές και αντιδηµοκρατικές εποχές».

3. Η µε αριθµό 1389/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή  Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Μονόδροµος η από-
συρση του περιφερειακού χωροταξικού πλαισίου δυτικής Μακε-
δονίας».

4. Η µε αριθµό 1394/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για τις δοµές και υπηρεσίες ψυχικής υγείας
στον Νοµό Ηρακλείου Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 1375/9-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Ατελείωτα τα προβλήµατα των αγροτών και
των κτηνοτρόφων λόγω της δραµατικά παρατεινόµενης ανεπάρ-
κειας στη λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ».

6. Η µε αριθµό 1381/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας µε θέµα: «Άµεση επίλυση των ζητηµάτων
που αφορούν τους µόνιµους, συµβασιούχους και πυροσβέστες
πενταετούς υποχρέωσης».

7. Η µε αριθµό 1379/12-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρί-
δωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Ορθή εφαρµογή άρθρου 17 ν.5128/2024».

8. Η µε αριθµό 1387/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες»
κ. Αλέξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και
Ασύλου µε θέµα: «Ραγδαία αύξηση των λαθροµεταναστευτικών
ροών προς τη χώρα µας. Αναγκαία η λήψη µέτρων για τον πε-
ριορισµό του φαινοµένου ώστε να διαφυλαχθεί η κοινωνική ει-
ρήνη».

9. Η µε αριθµό 1376/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Ηρακλείου κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Ανακαταλήψεις του
κτηρίου "Ευαγγελισµός" στο Ηράκλειο Κρήτης και άµεση εκκέ-
νωση του από τα αντιεξουσιαστικά στοιχεία».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1378/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Σπυρίδωνα Κυριάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «
Χαρακτηρισµός Πρέβεζας ως προβληµατικής και άγονης περιο-
χής».

2. Η µε αριθµό 1383/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Δηµιουργία αίθουσας ανάνηψης στο
ενδοσκοπικό εργαστήριο της γαστρεντολογικής κλινικής του “Θε-
αγένειου” Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ)».

3. Η µε αριθµό 1395/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
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τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµ-
προύλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τα οξυµένα
προβλήµατα στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 1391/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τι θα γίνει
µε τη λειτουργία και αναβάθµιση του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής
και Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Αµυνταίου;».

5. Η µε αριθµό 1380/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρί-
δωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µε θέµα: «Καθυστέρηση διαδικασιών προγράµµατος «Εξοικο-
νοµώ - Ανακαινίζω για νέους».

6. Η µε αριθµό 1384/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η
κατάσταση της γενικής εκπαίδευσης και της ειδικής αγωγής στη
Θεσσαλονίκη».

7. Η µε αριθµό 1396/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Κατσώτη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Να
λυθεί άµεσα το πρόβληµα της στέγασης των εξήντα σωµατείων
του Εργατικού Κέντρου Αθήνας».

8. Η µε αριθµό 1397/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Χωρίς διαβούλευση και επικαιροποίηση µελετών
το περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο της Περιφέρειας Δυτικής
Μακεδονίας».

9. Η µε αριθµό 1386/15-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Συγχωνεύσεις
τµηµάτων σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης».

10. Η µε αριθµό 1385/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη επαναλειτουργίας των οικοτροφείων για τη φιλοξενία
κωφών και βαρήκοων µαθητών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,
σπουδαστών ΟΑΕΔ, Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης (ΣΑΕΚ) και φοιτητών πανεπιστηµίων».

11. Η µε αριθµό 1398/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Να κατασκευαστούν τα
σχολεία της κεντρικής Μακεδονίας, των οποίων έχει εγκριθεί η
ίδρυσή τους αλλά δεν λειτουργούν λόγω έλλειψης διδακτηρίου».

12. Η µε αριθµό 1392/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» του κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Εκτεθειµένη η
Κυβέρνηση µετά το πόρισµα της Επιτροπής Δηµοσιονοµικού
Ελέγχου (ΕΔΕΛ) που διαπιστώνει σοβαρές παραβιάσεις του θε-
σµικού πλαισίου για τα «σπιτάκια» ανακύκλωσης».

13. Η µε αριθµό 1399/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ασηµίνας Διγενή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει η δηµόσια κεντρική ιστορική βι-
βλιοθήκη Χίου «Κοραής».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ – ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5787/11-7-2024 ερώτηση του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Δόµηση σε γήπεδα, κείµενα εκτός ορίων οι-

κισµών και εκτός σχεδίου». 
2. Η µε αριθµό 6218/31-7-2024 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-

κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: « Ως πότε η ΝΔ θα ασκεί πο-
λιτική στη λογική "αποφασίζω για εσάς χωρίς εσάς" για το ζήτηµα
του έργου Κυβερνητικό Πάρκο Ανδρέας Λεντάκης στον Δήµο
Δάφνης - Υµηττού;».

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε, σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 20 Σεπτεµβρίου 2024, ότι η επίκαιρη
ερώτηση που θα συζητηθεί είναι η υπ’ αριθµόν 1390/16-9-2024
επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί από τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και ο ερωτών Βουλευτής». 

Κατόπιν τούτου, προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε
αριθµό 1390/16-9-2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και
Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Tροφίµων µε θέµα: «Μετά την απαρά-
δεκτη απώλεια πόρων από την ΚΑΠ 2023 - 2027 για το 2023, η
πολύµηνη καθυστέρηση για τα προγράµµατα των Οργανώσεων
Ελαιουργικών Φορέων (ΟΕΦ) θέτει σε κίνδυνο και τους πόρους
για το 2024».

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, θέλω να είµαι δίκαιος. Οφείλω να

πω ότι πραγµατικά το γεγονός ότι έρχεστε να απαντήσετε, λίγες
µόλις ηµέρες µετά την κατάθεση της επίκαιρης αυτής ερώτησης,
είναι κάτι το οποίο δεν συνηθίζεται στην κοινοβουλευτική πρα-
κτική και νοµίζω ότι είναι κάτι το οποία σας τιµά και θέλω να το
επισηµάνω. 

Επίσης, γνωρίζω ότι έχετε αναλάβει τη συγκεκριµένη θέση,
σχετικά πρόσφατα. Άρα, η υπόθεση, την οποία συζητάµε σή-
µερα, δεν αφορά µόνο τη δική σας θητεία, αφορά και την προ-
ηγούµενη. Γνωρίζετε πολύ καλά -κι εσείς και όσοι έχουµε δια-
τελέσει Υπουργοί- ότι στη διοίκηση υπάρχει συνέχεια. Πόσο µάλ-
λον όταν µιλάµε για την ίδια Κυβέρνηση και Υπουργούς της ίδιας
Κυβέρνησης. Σήµερα σας καλώ να απαντήσετε σε ζητήµατα, τα
οποία αφορούν και όλη την προηγούµενη περίοδο. 

Να υπενθυµίσω εν τάχει -στο λίγο χρόνο που έχω στη διάθεσή
µου- περί τίνος πρόκειται. Μιλάµε για τα προγράµµατα ΟΕΦ -τις
οργανώσεις των ελαιοπαραγωγών- που αποτελούν µέρος της
ΚΑΠ, της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, της χρηµατοδότης που
παίρνει η χώρα µας, για τα αγροτικά προγράµµατα. 

Τα προγράµµατα αυτά προέρχονται από την παρακράτηση 2%
επί των ενισχύσεων που λαµβάνουν οι περίπου τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες ελαιοπαραγωγοί στη χώρα µας. Συνεπώς, είναι
επιβεβληµένη η επιστροφή αυτών των κρατήσεων, αυτών των
χρηµάτων στις οργανώσεις των παραγωγών και µάλιστα µε ανα-
λογικό τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου)

Με βάση το στρατηγικό σχέδιο της χώρας, η προκήρυξη
έπρεπε να έχει ήδη γίνει από το 2023. Αυτό δεν έγινε ποτέ το
2023, µε αποτέλεσµα τα κονδύλια για τη συγκεκριµένη χρονιά να
χαθούν, καθώς δεν µεταφέρονται στην επόµενη. 

Για το 2024 τώρα, την τρέχουσα χρονιά. Πέρασαν επτάµισι
µήνες καθυστέρησης -αδικαιολόγητης καθυστέρησης- χωρίς να
γίνει τίποτα. Φτάσαµε στα µέσα Ιουλίου. Τελικά, η υπουργική
απόφαση δηµοσιεύτηκε στις 15 Ιουλίου, µε την προθεσµία των
δεκαπέντε ηµερών να είναι ασφυκτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου) 

Υπήρξαν έντονες αντιδράσεις από την Ένωση Αγροτικών Συ-
νεταιρισµών. Δόθηκε µια παράταση δύο µόλις ηµερών -σαράντα
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οκτώ ωρών- και εύλογα, βεβαίως, οι φορείς, οι αγρότες αναρω-
τιούνται αν αυτή η καθυστέρηση και όλη αυτή η µεθόδευση και
της πολύ µικρής παράτασης, ευνοεί κάποιους που έχουν πρό-
σβαση σε εσωτερική πληροφόρηση του Υπουργείου. 

Υπάρχει και ένα εκτενές ρεπορτάζ –θέλω να το αναφέρω- του
Δηµήτρη Τερζή στον ιστότοπο «in.gr», που αναφέρεται στην συγ-
κεκριµένη υπόθεση. Μιλάει, µάλιστα, για οσµή σκανδάλου και
αναφέρεται σε πάροχο υπηρεσιών που πιθανόν επωφελείται από
όλη αυτή την κατάσταση, αλλά και για ωφελούµενους που δεν
ανήκουν στον κλάδο των ελαιοπαραγωγών. 

Νοµίζω, θα συµφωνήσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι η χώρα µας
δεν έχει την παραµικρή πολυτέλεια, ειδικά στις σηµερινές συν-
θήκες, να χάνει πολύτιµα ευρωπαϊκά κονδύλια λόγω αβελτηρίας,
καθυστερήσεων ή άλλων µεθοδεύσεων από υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες των Υπουργείων και στην προκειµένη περίπτωση του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Βεβαίως, είναι πολλά αυτά τα οποία θα µπορούσαµε να συζη-
τήσουµε και για άλλα κακώς κείµενα στο συγκεκριµένο Υπουρ-
γείο, για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, για τον ΕΛΓΑ. Πάρα πολλά ζητήµατα.
Προφανώς τώρα δεν έχω τον χρόνο. Σε µια επόµενη ενδεχοµέ-
νως ερώτησή µου να επανέλθω για αυτά τα ζητήµατα.

Θέλω όµως -και θα κλείσω µε αυτό την πρωτολογία µου- να
επιµείνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα και να σας θέσω επτά πολύ
συγκεκριµένα ερωτήµατα, για τα οποία θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ, να υπάρξουν σαφείς απαντήσεις.

Πρώτον, ποια ποσά για τους ελαιοκοµικούς φορείς χάθηκαν
την περσινή χρονιά, το 2023;

Δεύτερον, ποια ποσά αφορούν τα υπόλοιπα έτη, από εδώ και
µπρος και πώς θα διασφαλιστεί ότι δεν θα χαθούν και τα υπό-
λοιπα χρόνια;

Τρίτον, ποια είναι η καταληκτική ηµεροµηνία για τις προκατα-
βολές του 2024;

Τέταρτον, γιατί δεν έγινε προδηµοσίευση και διαβούλευση του
προγράµµατος των ΟΕΦ και ποιος αποφάσισε στο Υπουργείο και
για ποιον λόγο υπήρξε τόσο µικρό -αυτό το ελάχιστο- χρονικό
διάστηµα για την υποβολή των αιτήσεων για έγκριση;

Πέµπτον, ποιοι ΟΕΦ είχαν ενταχθεί την περίοδο 2021 – 2022
και ποια η γεωγραφική κατανοµή τους, καθώς και ποιοι από αυ-
τούς έλαβαν προκαταβολή; Ποια η κατανοµή των ενισχύσεων
ανά περιφέρεια;

Έκτον, γιατί άργησε να γίνει αξιολόγηση των αιτήσεων των
ΟΕΦ του 2024 και ποιος ο αριθµός τους και η γεωγραφική κατα-
νοµή για τη φετινή χρονιά;

Έβδοµο και τελευταίο ερώτηµα, πώς θα διασφαλιστεί, µετά
την αξιολόγηση που θα γίνει στη συνέχεια, ότι οι φορείς θα µπο-
ρέσουν να προχωρήσουν στη διαδικασία της υποβολής ενστά-
σεων και να προλάβουν να υλοποιήσουν τα προγράµµατα
δράσεών τους για το 2024, για να µην έχουµε και πάλι απώλειες
πόρων;

Συγκεκριµένα ερωτήµατα για ένα θέµα το οποίο «καίει» αυτή
τη στιγµή χιλιάδες ελαιοπαραγωγούς σε όλη τη χώρα. Παρα-
καλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, να υπάρξουν σαφείς απαντήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πρόεδρε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας ευχαρι-
στήσω κατ’ αρχάς για την ερώτηση που καταθέσατε, γιατί όντως
για το συγκεκριµένο ζήτηµα έχει δηµιουργηθεί πολύ µεγάλος θό-
ρυβος και κάποια στιγµή έπρεπε να δοθούν υπεύθυνες απαντή-
σεις. Μάλιστα, το γεγονός ότι τη θέσατε ουσιαστικά σε ένα
αµιγώς πολιτικό πλαίσιο, είναι πολύ θετικό, γιατί νοµίζω ότι µε
αυτόν τον τρόπο πρέπει να συζητάµε.

Θα κάνω µια πολύ µικρή εισαγωγή. Νοµίζω ότι είναι γνωστό
πως τα προγράµµατα των Οργανώσεων Ελαιουργικών Φορέων -
θα τους λέµε ΟΕΦ, όπως είπατε και εσείς νωρίτερα- είναι τριετή
προγράµµατα εργασίας, προϋπολογισµού περίπου 46.000.000
ευρώ ανά τριετία, χρηµατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένω-

ση αλλά και από εθνικά ίδια κεφάλαια των συµµετεχόντων φο-
ρέων.

Σε τι αφορούν αυτά τα προγράµµατα, για να γίνεται και γνω-
στό; Σε εγκατάσταση συστηµάτων ποιότητας και ιχνηλασιµότη-
τας, σε επενδύσεις σε εξοπλισµό παραγωγών, στην εγκατά-
σταση συστηµάτων ολοκληρωµένης διαχείρισης ελαιοκαλλιέρ-
γειας, στον εκσυγχρονισµό εγκαταστάσεων, στην εκπαίδευση
των παραγωγών και στις µελέτες που πρέπει να γίνονται από τον
συγκεκριµένο κλάδο.

Θα έλεγα, µάλιστα, ότι µαζί µε τα τοµεακά προγράµµατα για
το µέλι, τον οίνο, τα φρούτα όπως και τα λαχανικά, είναι ένα κοµ-
µάτι του Στρατηγικού Σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
2023 – 2027, η οποία -το ξέρουµε πολύ καλά- αποτυπώνει το σύ-
νολο των αναγκαίων παρεµβάσεων της Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής. Ξέρουµε ότι αυτές οι παρεµβάσεις συµβάλλουν στην
ικανοποίηση των διαπιστευµένων και ιεραρχηµένων αναπτυξια-
κών αναγκών του αγροδιατροφικού τοµέα αλλά βεβαίως και των
αγροτικών περιοχών που πρέπει µε ένα συγκεκριµένο τρόπο να
αναπτυχθούν µε έργα που εκσυγχρονίζουν την παραγωγή και την
ίδια την παραγωγική διαδικασία.

Υπάρχουν δύο σηµαντικές διαφορές σε σχέση µε το παρελ-
θόν. Ποιες είναι αυτές; Η σηµαντικότερη διαφορά µε την προ-
ηγούµενη περίοδο εφαρµογής των τοµεακών προγραµµάτων
έγκειται στην υποχρέωση της τήρησης όλων των υποχρεώσεων
και την παρακολούθηση και αξιολόγηση που διέπουν το σύνολο
των παρεµβάσεων του στρατηγικού σχεδίου.

Το δεύτερο στοιχείο ουσιαστικά της αλλαγής είναι ότι τα προ-
γράµµατα ελαιοπαραγωγής πλέον υλοποιούνται βάσει του οικο-
νοµικού έτους, δηλαδή από 1η Ιανουαρίου έως 31η Δεκεµβρίου
και όχι βάσει του ελαιοκοµικού έτους. Το ξέρετε, είστε από πε-
ριοχή που η ελαιοπαραγωγή έχει τεράστια ένταση και έκταση.
Είµαι βέβαιος ότι το γνωρίζετε πολύ καλά. Παρεµπιπτόντως, ξέ-
ρουµε ότι το ελαιοκοµικό έτος είναι από 1η Απριλίου έως 31η

Μαρτίου. 
Αυτά τα προγράµµατα, συµπεριλαµβανοµένου και αυτό για το

ελαιόλαδο και την επιτραπέζια ελιά, έπρεπε να στηθούν από την
αρχή αυτή τη φορά µε βάση την Κοινή Αγροτική Πολιτική ως
προς τις διαδικασίες. Για τον λόγο αυτό από το καλοκαίρι του
2023 οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου προετοίµασαν το
σχέδιο της απόφασης, το οποίο στάλθηκε από την ειδική υπηρε-
σία διαχείρισης του στρατηγικού σχεδίου της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής και τον ΟΠΕΚΕΠΕ, προκειµένου να γίνει ενσωµάτωση
στα σχετικά άρθρα των απόψεων των υπηρεσιών τους για θέ-
µατα αρµοδιότητας.

Πού βρίσκεται όλη αυτή η υπόθεση, γιατί πρέπει να γίνει κα-
τανοητό φαντάζοµαι και σε όλους αυτούς που έχουν δείξει εν-
διαφέρον για το συγκεκριµένο ζήτηµα; Υπήρξαν σηµαντικές
αντιρρήσεις από την ΕΘΕΑΣ και από αγροτικούς συνεταιρισµούς
σε σχέση, ουσιαστικά, µε τη δυνατότητα υλοποίησης του στρα-
τηγικού σχεδίου, γι’ αυτό και ζητήθηκε η τροποποίηση του στρα-
τηγικού σχεδίου. Αντιλαµβάνεστε ότι για να ήταν περισσότερο
αποτελεσµατικό και να υπήρχε η δυνατότητα απορρόφησης
όλων αυτών των ευρωπαϊκών κοινοτικών πόρων, προφανώς, θα
έπρεπε η ελληνική πολιτεία, η Κυβέρνηση, να ακούσει και τις
προτάσεις της ΕΘΕΑΣ και τις προτάσεις όλων των αγροτικών φο-
ρέων. 

Και βεβαίως είναι γνωστό ότι η έγκριση αυτής της τροποποί-
ησης προϋπέθετε διαβούλευση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε
συγκεκριµένες διαδικασίες και συγκεκριµένα χρονοδιαγράµ-
µατα, για τα οποία δεν µπορούσαµε να παρέµβουµε. Αυτή είναι
η αλήθεια. Φτάσαµε, λοιπόν, να πάρουµε την απάντηση 28-2-
2024. Αυτή είναι η αλήθεια. Και εγώ δεν θα κρυφτώ πίσω από το
δάχτυλό µου διότι, προφανώς, έπρεπε από τη µία να ικανοποι-
ήσουµε τα αιτήµατα των ελαιοπαραγωγικών φορέων, µέσω της
ΕΘΕΑΣ, αλλά από την άλλη πλευρά δηµιουργούνταν ένα µεγάλο
ζήτηµα µιας και υπήρχε αδυναµία να υλοποιηθούν επιχειρησιακά
προγράµµατα κατά το έτος 2023 και βεβαίως θα χαθούν κάποια
ευρωπαϊκά κονδύλια. 

Το δίληµµα, όµως, ήταν προχωρούσαµε µε το στρατηγικό σχέ-
διο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής όπως ήταν και πιθανότατα
θα δηµιουργούσε ακόµη µεγαλύτερη αδυναµία απορρόφησης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Γ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21109



κονδυλίων ή το τροποποιούσαµε µε βάση τις πραγµατικές ανάγ-
κες, δυνατότητες, προτάσεις της ΕΘΕΑΣ, προκειµένου να υπάρ-
χει η µεγαλύτερη απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων; Αυτό
ήταν το µεγάλο ερώτηµα. 

Και βεβαίως, αν θέλετε, να σας πω σε ό,τι µε αφορά γι’ αυτόν
τον λόγο, ουσιαστικά από την ανάληψη των καθηκόντων µου,
αµέσως µόλις µου ετέθη το ζήτηµα ζήτησα από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου να προχωρήσουν αµέσως στην έκδοση της σχε-
τικής υπουργικής απόφασης που, όπως σωστά επισηµάνατε, εκ-
δόθηκε στις 15-7-2024. Και βεβαίως, µε δεδοµένο -και αυτό θέλω
να το κρατήσετε- ότι για να υλοποιηθεί το πρόγραµµα για το
2024 -είναι µία από τις απαντήσεις στα ερωτήµατα που θέσατε
και περιµένετε- θα πρέπει ως τις 15 Οκτωβρίου να έχουν εκταµι-
ευθεί οι προκαταβολές για τα εγκεκριµένα προγράµµατα. Ενώ
ταυτόχρονα έπρεπε οι προθεσµίες υποβολής, αλλά και αξιολό-
γησης των προγραµµάτων, να είναι όσο γίνεται συντοµότερες.
Το ζήτηµα είναι ότι οι ενδιαφερόµενοι συµµετέχοντες, αλλά και
οι υπηρεσίες µας, όλον αυτόν τον καιρό έδωσαν έναν πραγµα-
τικό αγώνα δρόµου για να προλάβουµε, µε δεδοµένο το ορό-
σηµο της 15ης Οκτωβρίου. 

Θα σας πω επίσης, απαντώντας σε ένα από τα ερωτήµατά
σας, ότι υποβλήθηκαν τελικά ογδόντα προτάσεις προγραµµάτων
που η αξία τους φτάνει στα 71,5 εκατοµµύρια ευρώ, για τα οποία
στις αρχές της εβδοµάδας θα ανακοινωθούν οι προσωρινοί πί-
νακες κατάταξης. 

Θα απαντήσω σε όλα τα ερωτήµατα τα οποία µου θέσατε,
διότι πραγµατικά πρέπει να είναι µια τεκµηριωµένη απάντηση και
όλα αυτά τα οποία µε ρωτάτε είναι λογικές -θα έλεγα- απορίες
που µπορεί να προκύπτουν. Θα επανέλθω, όµως, στη δευτερο-
λογία µου, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχω ήδη διπλασιάσει τον χρόνο
της πρωτοµιλίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, περιγράψατε τη λειτουργία των προγραµµά-
των. Πρέπει να σας πω ότι προφανώς και εγώ από τη θητεία µου
στο Υπουργείο Οικονοµίας για αρκετά χρόνια γνωρίζω πάρα
πολύ καλά τι σηµαίνει διαχείριση συγχρηµατοδοτούµενων προ-
γραµµάτων, γνωρίζω πάρα πολύ καλά τις διοικητικές, διαχειρι-
στικές, υπηρεσιακές δυσκολίες που υπάρχουν. Εδώ, όµως,
συµβαίνει κάτι για το οποίο όποιος διαχειρίζεται προγράµµατα
είναι η δουλειά του ακριβώς να µη συµβεί. Και καταλαβαίνω ότι
είστε και σε µια δύσκολη θέση γιατί πρέπει να καλύψετε και τον
προκάτοχό σας, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Τι,
δηλαδή; Εδώ έχουµε απώλεια κοινοτικών πόρων. Δηλαδή, χρή-
µατα τα οποία δικαιούται η χώρα µας, τα χάνει, γυρνάνε στα κοι-
νοτικά ταµεία, χάνονται από τα ελληνικά ταµεία ακριβώς λόγω
των ολιγωριών και των καθυστερήσεων. Μιλήσατε για τις διαβου-
λεύσεις που πρέπει να γίνουν –σωστά, πρέπει να γίνουν- αλλά
πρέπει κάπου να καταλήγει αυτή τη διαδικασία ώστε να µη χά-
νουµε χρήµατα. 

Θα αναφέρω, λοιπόν, εγώ τα ποσά. Είναι -και νοµίζω ότι θα
συµφωνήσουµε- 10,3 εκατοµµύρια για την περσινή χρονιά, για
το 2023, και 14,5 εκατοµµύρια για το 2024. Αν δεν ισχύουν αυτά
τα ποσά, παρακαλώ διορθώστε µε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν θα χαθεί τίποτα από αυτά.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Λοιπόν 10,3 και 14,5 είναι 24,8 εκα-
τοµµύρια ευρώ θα χαθούν. Εδώ, λοιπόν, το Υπουργείο πρέπει να
κάνει όλες τις απαραίτητες ενέργειες. 

Όµως, επειδή κάνουµε αυτή τη συζήτηση για τα ζητήµατα της
αγροτικής πολιτικής µε αφορµή το συγκεκριµένο θέµα, θα µου
επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να διευρύνω λίγο τη συζήτησή µας
και να πω ότι εδώ βρισκόµαστε σε ένα πολύ κρίσιµο σταυρο-
δρόµι σχετικά και µε τη διαχείριση της νέας ΚΑΠ, αλλά και µε τον
αγροτικό, µε τον πρωτογενή τοµέα συνολικότερα. 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα. Τα προβλήµατα στον

αγροτικό τοµέα είναι πάρα πολλά και, βεβαίως, τα προβλήµατα
αυτά δεν λύνονται ούτε µε µεσοβέζικα µέτρα, όπως αυτά που
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης ούτε µε -επιτρέψτε µου να τους χαρακτηρίσω- αποικιοκρα-
τικού χαρακτήρα σχεδιασµούς, όπως αυτή για τη διαχείριση των
ζητηµάτων της Θεσσαλίας µε το περίφηµο master plan ούτε µε
ιδιωτικοποίηση των υδάτων, του νερού, ούτε µε αυτά που ακού-
σαµε για το πρόγραµµα των 600 εκατοµµυρίων για την ανάπτυξη
της θερµοκηπιακής καλλιέργειας, για το οποίο γεννώνται και
απορίες σχετικά µε την ανταλλαγή και την αντιπαροχή αδρανών
γαιών.

Επειδή αναφερθήκατε και στην περιοχή µου, στη Μεσσηνία,
και επειδή για το συγκεκριµένο ζήτηµα ενηµερώθηκα από τους
ελαιοπαραγωγούς της περιοχής µου προφανώς, πρέπει να σας
πω ότι πριν από λίγες ηµέρες συζητάγαµε εδώ σε επίκαιρη και
πάλι ερώτησή µου προς τον Υπουργό Υποδοµών ένα πάρα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα που είναι το βασικό έργο υποδοµής της πε-
ριοχής, αγροτικής υποδοµής, που είναι το Φιλιατρινό φράγµα,
για το οποίο έχω ρωτήσει και τέσσερις προκατόχους σας Υπουρ-
γούς Αγροτικής Ανάπτυξης τα τελευταία πέντε χρόνια. Έτσι; Αν
δεν προχωρήσουν αυτά τα έργα, αν δεν υλοποιηθούν αυτά τα
έργα τα οποία λιµνάζουν εδώ και πέντε χρόνια, για ποια αγροτική
παραγωγή µπορούµε να µιλάµε πλέον στη χώρα µας; Μιλάω για
την περιοχή της Τριφυλίας που έχει τη δεύτερη µεγαλύτερη θερ-
µοκηπιακή κάλυψη σε όλη την Ελλάδα. Το χρησιµοποιώ ως πα-
ράδειγµα µιας και είναι και από τη δικιά µου την περιοχή και από
την ιδιαίτερη πατρίδα µου. Όµως, βεβαίως αντίστοιχα προβλή-
µατα υπάρχουν σε όλη τη χώρα. 

Εδώ µιλάµε για ένα στρατηγικό σχέδιο, λοιπόν, για ένα εθνικό
σχέδιο για τη γεωργία, το οποίο θα πρέπει να εστιάζει στην και-
νοτοµία, θα πρέπει να εστιάζει σε νέα συλλογικά σχήµατα, θα
πρέπει να διευκολύνει και να επιδοτεί τη συµµετοχή νέων αγρο-
τών στον πρωτογενή τοµέα. Η δουλειά τους είναι πάρα πολύ δύ-
σκολη. Τα πράγµατα σήµερα είναι πάρα πολύ δύσκολα στον
πρωτογενή τοµέα και νοµίζω ότι µε πολιτικές οι οποίες δεν απαν-
τούν στα πραγµατικά προβλήµατα τόσο σε επίπεδο υποδοµών
τόσο σε επίπεδο καλλιεργειών τόσο σε επίπεδο ουσιαστικών ενι-
σχύσεων δεν µπορεί η ελληνική αγροτική παραγωγή να έχει µέλ-
λον. 

Περιµένω, λοιπόν, στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ, να
απαντήσετε στα ερωτήµατά µου. Οι ελαιοπαραγωγοί απαιτούν
απαντήσεις. Το είπατε και µόνοι σας ότι υπάρχει πολύ µεγάλη
ανησυχία και έχει δηµιουργηθεί πολύ µεγάλος θόρυβος γύρω
από αυτό το ζήτηµα. Οι προθεσµίες είναι ασφυκτικές. Να γνωρί-
ζουν, λοιπόν, µετά και τη συζήτησή µας οι ελαιοπαραγωγοί ακρι-
βώς τι µέλλει γενέσθαι και κυρίως να διασφαλιστεί ότι δεν θα
χαθούν κοινοτικά χρήµατα από τη χώρα µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, πριν απαντήσω στα θέµατα που
θέσατε, θέλω να κλείσω µε την ουσιαστική απάντηση όλων των
ερωτηµάτων που θέσατε στην πρωτοµιλία σας. 

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι τα χρήµατα του 2024
δεν θα χαθούν. Θέλω να σας διαβεβαιώσω για αυτό. Για αυτό και
υπέγραψα µια τελευταία τροποποίηση της απόφασης µε την
οποία προβλέπουµε ότι κάθε ΟΕΦ µπορεί να πάρει προκαταβολή
κατόπιν αιτήµατός της στον ΟΠΕΚΕΠΕ µετά την έγκριση του επι-
χειρησιακού προγράµµατος έως την 15η Οκτωβρίου. Φαντα-
στείτε πού βρισκόµαστε και ας δούµε πόσο κοντά είναι η 15η

Οκτωβρίου και εδώ είµαστε για να τα ξαναπούµε. Επεκτείναµε,
δηλαδή, την προθεσµία για δυνατότητα κατάθεσης αιτήµατος
προκαταβολής πέραν της 25η Σεπτεµβρίου, όπως προέβλεπε η
συγκεκριµένη υπουργική απόφαση.

Και όπως σας ανέφερα, βρίσκονται προς αξιολόγηση ογδόντα
κατατεθειµένα επιχειρησιακά προγράµµατα συνολικού αιτούµε-
νου προϋπολογισµού περίπου 71,5 εκατοµµύρια ευρώ. Με ρω-
τήσατε πώς κατανέµονται. Θα σας πω ότι ενώ υπήρχε µια γενι-
κότερη -θα έλεγα- κατανοµή την περίοδο 2021 - 2022, τριάντα
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τέσσερα στην Πελοπόννησο, πενήντα τρία στην Κρήτη, οκτώ στη
Δυτική Ελλάδα, δεκαέξι στην υπόλοιπη Ελλάδα, τώρα για το
2024 - 2027 η µερίδα του λέοντος είναι στην Πελοπόννησο και
στην Κρήτη, είναι από τριάντα ουσιαστικά προγράµµατα για κάθε
µία από αυτές τις περιφέρειες. Όµως, είναι και απολύτως φυσιο-
λογικό -θα έλεγα- µιας και η καρδιά της ελαιοπαραγωγής -του-
λάχιστον για την Ελλάδα- βρίσκεται στις συγκεκριµένες ουσια-
στικά περιφέρειες.

Δεν θα µπορέσουµε να τα καλύψουµε όλα, γιατί εδώ πρέπει
να δείτε πού βρίσκεται η απάντηση σε ένα άλλο ερώτηµα που
θέσατε, δηλαδή αν υπήρχαν αδιαφανείς διαδικασίες, ή αν υπήρ-
χε πληροφόρηση. Όταν υπάρχουν αιτήσεις για το πρόγραµµα
πολύ περισσότερες από τις δυνατότητες που έχει να καλύψει το
πρόγραµµα, αντιλαµβάνεσαι ότι τέτοιου είδους ζήτηµα δεν µπο-
ρεί να υπάρχει. Δεν θα µπορέσουµε να τα καλύψουµε όλα ή στο
σύνολο του αιτούµενου ποσού, καθώς τα διαθέσιµα κοινοτικά κε-
φάλαια είναι περίπου 42.664.000 ευρώ. Το είπατε και εσείς, το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Τα χρήµατα αυτά αφορούν την επι-
δότηση κατά 75% του τοµεακού προγράµµατος και µετά την έγ-
κριση του επιλέξιµου ποσού αυτό θα συµπληρωθεί κατά 12,5%
από την εθνική συµµετοχή και κατά 12,5% από την ιδία συµµε-
τοχή των συµµετεχόντων φορέων.

Εάν καταφέρουµε να απορροφήσουµε το σύνολο του προ-
γράµµατος µε την άθροιση της εθνικής συµµετοχής και των ιδίων
κεφαλαίων, το σύνολο του προϋπολογισµού όλων αυτών των
προγραµµάτων θα φτάσει στα 63,2 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή
15,8 εκατοµµύρια ευρώ κατ’ έτος.

Και αυτή τη στιγµή ολοκληρώνονται από τις δύο αρµόδιες επι-
τροπές η αξιολόγηση των υποβληθεισών προτάσεων, Δευτέρα ή
Τρίτη θα έχουµε την ανακοίνωση του προσωρινού πίνακα κατά-
ταξης. Θα ακολουθήσει η τριήµερη προθεσµία για κατάθεση
τυχόν ενστάσεων, οι οποίες πάλι θα αξιολογηθούν, ούτως ώστε
να υπάρξει άµεσα η έκδοση των οριστικών αποφάσεων έγκρι-
σης.

Και βεβαίως, στη συνέχεια οι εγκεκριµένες ΟΕΦ θα µπορέσουν
να υποβάλουν προς τον ΟΠΕΚΕΠΕ τα αιτήµατα προκαταβολών
για το πρώτο έτος εφαρµογής, ώστε αυτές να καταβληθούν έως
τις 15-10. Για τα επόµενα χρόνια οι προκαταβολές, οι οποίες
ανέρχονται από το 30% έως το 80% του προγράµµατος –εδώ
θέλω να το ξεκαθαρίσω- θα καταβάλλονται έως τις 31 Μαρτίου
κάθε έτους, για να µπορέσουµε επιτέλους να βάλουµε µια τάξη
σε όλη αυτή τη διαδικασία, η οποία σας είπα ότι είχε δύο σηµαν-
τικούς λόγους διαφοροποίησης στο παρελθόν και που, βεβαίως,
µας έθεσε σε µια εντελώς διαφορετική λογική.

Απαντώ στα γενικά θέµατα τα οποία θέσατε, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δεδοµένο πως είναι τεράστια ανάγκη για τη χώρα όχι

µόνο να εκµεταλλευτεί κάθε δυνατότητα του χρηµατοδοτικού ερ-
γαλείου που αφορά στο στρατηγικό σχέδιο της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής, αλλά να µπει σε µια άλλη εποχή, προσπαθώντας
ουσιαστικά να στηρίξει όλους τους ανθρώπους του πρωτογε-
νούς τοµέα.

Και ενδεχοµένως θα βλέπετε ότι το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα µέσα από την προτεραιοποίηση όλων των ζητηµάτων που
αφορούν στον πρωτογενή τοµέα επιχειρείται µια συνολική ανα-
συγκρότηση όχι µόνο µε την απορρόφηση των κοινοτικών κον-
δυλίων, αλλά κυρίως µε έργα υποδοµής, µε έργα που αφορούν
στη διαχείριση των υδάτινων πόρων, µε παρεµβάσεις οι οποίες
αφορούν στη µείωση του κόστους παραγωγής, µε προσπάθεια
κατεύθυνσης πολιτικών στα ζητήµατα όπου έχουµε το συγκριτικό
πλεονέκτηµα ως χώρα και σε προϊόντα τα οποία φέρουν προστι-
θέµενη αξία, αλλά και µέσα από µια γενικότερη προσπάθεια στή-
ριξης όλων των ανθρώπων του πρωτογενούς τοµέα.

Μάλιστα, για το Μιναγιώτικο στο οποίο αναφερθήκατε νωρί-
τερα θα σας πω ότι εντάσσεται σε ένα πλέγµα ουσιαστικά κορυ-
φαίων επιλογών για την κατασκευή αρδευτικών έργων στην
Ελλάδα. Εντάσσεται στο πρόγραµµα «Ελλάδα-Ύδωρ 2.0» και βε-
βαίως, για πρώτη φορά υπάρχει επιτέλους µια συγκεκριµένη αν-
τιµετώπιση κατ’ αρχάς δυνατότητας επάρκειας, αλλά και δια-
χείρισης των υδάτινων πόρων σε ό,τι αφορά την άρδευση, µια
διαδικασία που για πολλά χρόνια, ενώ τη βλέπαµε να έρχεται
µπροστά µας ως µεγάλος κίνδυνος, δεν είχε αντιµετωπιστεί ούτε
µε τη δέουσα προσοχή ούτε µε τη δέουσα σηµασία.

Φαίνεται, όµως, καθαρά ότι όχι µόνο στη Θεσσαλία µε τον
«Ντάνιελ», αλλά συνολικά σε όλη την Ελλάδα, στον Νέστο, στον
Αλµωπό, στη Θεσσαλία, στην Κρήτη, στη Μεσσηνία θα γίνουν
έργα υποδοµής τα οποία πραγµατικά έχει ανάγκη η χώρα µας, ο
αγροτικός παραγωγικός κόσµος της χώρας εδώ και πάρα πολλά
χρόνια. Και αυτό είναι µια σταθερή επιλογή, θα έλεγα ότι είναι
µια προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης την οποία φροντί-
ζουµε να την κάνουµε πράξη και να την κάνουµε πραγµατικό-
τητα, δίνοντας ενδεχοµένως τον καλύτερό µας εαυτό.

Και αυτή ενδεχοµένως είναι και η παρακαταθήκη για τα πολλά
επόµενα χρόνια για τον παραγωγικό κόσµο της χώρας που θα
βρεθεί µε την κατασκευή συγκεκριµένων υποδοµών, οι οποίες
θα του δώσουν τη δυνατότητα να αντιµετωπίσει πολλά από τα
ζητήµατα που στο παρελθόν κρατούσαν πίσω και την παραγω-
γική διαδικασία της χώρας και τον πρωτογενή τοµέα, ενώ βε-
βαίως δεν του έδιναν τη δυνατότητα να αναπτυχθεί στον βαθµό
ή στο επίπεδο που το δικαιούνταν και που έπρεπε να φτάσει.

Τέλος, θέλω να σας πω το εξής: Είναι όντως µια χρονική
στιγµή που ο πρωτογενής τοµέας έχει προτεραιοποιηθεί ακόµη
και στις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι που αποτελεί
µια ευτυχή συγκυρία για τη χώρα. Είναι η στιγµή που µπορούµε
πραγµατικά µέσα από τα προϊόντα που έχουν µοναδικότητα,
όπως σας είπα και νωρίτερα, και προέρχονται από την ελληνική
γη να δηµιουργήσουµε µια εντελώς διαφορετική εικόνα για την
ελληνική παραγωγή δίνοντας ουσιαστικά τον χώρο να δείξει τις
πραγµατικές της δυνατότητες.

Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι αυτό είναι στο χέρι µας. Δεν είναι
θέµα πολιτικής αντιπαράθεσης. Αυτή είναι η δική µου άποψη. Ο
πρωτογενής τοµέας είναι ένας σταθερός και παραγωγικός
χώρος. Συµβάλλει αδιανόητα σηµαντικά στην κοινωνική συνοχή
της χώρας και πρέπει να τον αντιµετωπίζουµε µε µια ολιστική
προσέγγιση, κάτι που επιχειρεί η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Ενηµερώνω το Σώµα ότι δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος

του Βουλευτή η πρώτη µε αριθµό 1393/16-9-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Για το έργο της ηλεκτρικής διασύνδεσης Χανίων - Δαµά-
στας». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 9.25’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 23
Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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